
    

    

Acta Assemblea General Extraordinària  
 

Data: 16 de març de 2024 

 

Lloc: Reunió celebrada a la seu del Casino del Masnou. 
 

Assistents: 104 persones representant 71 entitats, 68 presencials i 3 representades: Casal d’Alella 

(Alella),Centre Moral d’Arenys de Munt (Arenys de Munt), Ateneu Arenyenc (Arenys de Mar), Orfeó 

Badaloní (Badalona), El Círcol (Badalona), Ateneu del Clot (Barcelona), Agrupació Cultural 
Folklòrica (Barcelona), Amics Unesco Barcelona (Barcelona), Ateneu Barcelonès (Barcelona), Casal 

Catòlic de Sant Andreu (Barcelona), Casino l’Aliança del Poblenou (Barcelona), Centre Cultural els 

Catalanistes (Barcelona), Centre Cultural Sant Vicenç de Sarrià (Barcelona), Centre Moral del 

Poblenou (Barcelona), El Centre de Gràcia (Barcelona), Foment Martinenc (Barcelona), Lluïsos de 
Gràcia (Barcelona), Lluïsos d’Horta (Barcelona), Societat Cultural i Esportiva la Lora (Barcelona), 

Casino de Caldes (Caldes de Montbui), El Centre, Ateneu Democràtic (Caldes de Montbui), Casino 

de Calaf (Calaf), ACP Odèon (Canet de Mar), Societat la Lliga (Capellades), Casal Cultural i 
Recreatiu (Castellbisbal), Casino del Masnou (El Masnou), Casino Menestral Figuerenc (Figueres), 

Unió del Casal Gelidenc (Gelida), GEiEG (Girona), Ateneu Igualadí (Igualada), Societat unió 

l’Argentera (L’Argentera), Societat Aliança Palmarenca (La Palma de Cervelló), Ateneu Popular 
Garriguenc (Les Borges Blanques), La Unió Escaulenca (Les Escaules), Ateneu de Cultura Popular 

(L’Hospitalet de Llobregat), El Centre (Llorenç del Penedès), La Cumprativa (Llorenç del Penedès), 

SCR La Barretina Vermella (Malgrat de Mar), Patronat de la Sagrada Família (Mataró), Centre 

Catòlic de Mataró (Mataró), Foment Mataroní (Mataró), SCR La Unió de Mas Rampinyo (Montcada i 
Reixac), Centre Recreatiu i Cultural (Montgat), Foment Cultural i Artístic (Molins de Rei), Oles a 

Ateneu (Olesa de Montserrat), Casal del Conflent (Prades), Societat Cultural Sant Jaume (Premià 

de Dalt), Patronat Social Premianenc (Premià de Mar), Ateneu del Pallars (Tremp), Societat 
Recreativa (Santa Coloma de Cervelló), Ateneu Adrianenc (Sant Adrià de Besòs), Societat el Casino 

(Sant Andreu de la Barca), El Casal de Llavaneres (Llavaneres), Ateneu Santcugatenc (Sant Cugat 

del Vallès), Associació Cultural l’Empelt (Sant Climent de Llobregat), Centre Cultural i Recreatiu 
(Sant Martí Sarroca), Ateneu Agrícola Noia (Sant Sadurní d’Anoia), Societat Coral Obrera la Glòria 

Sentmenatenca (Sentmenat), Casino Pardo (Sitges), Centre de Lectura (Reus), Ateneu Torrellenc 

(Torrelles de Llobregat), Casino de Vic (Vic), Casal Societat la Principal (Vilafranca del Penedès), 

Amics de Vilaller (Vilaller), La Massa (Vilassar de Dalt), Ateneu Vilassanès (Vilassar de Mar), Ateneu 
Sant Just Desvern (Sant Just Desvern),  Patronat de la Catequística (Figueres). 

Les entitats representades: Ateneu Hortenc (Barcelona), Casal de Vila-Rodona (Vila-Rodona), Círcol 

Catòlic (Vilanova i la Geltrú), 
 

També hi assisteix Carme Jiménez, directora de l’IRMU i Alfons Tiñena, director de la Fundació la 

Roda. 
 



    

    

També hi assisteix Jordi Casassas, gerent de la Federació d’Ateneus de Catalunya, i l’equip tècnic 
de la Federació: Marta Olivella, Marc Martín, Daney Rubio, Sílvia Espinach, Arnau Sorribes, Núria 

Font, Jaume Pieres, Carlos Rubio, Andrea Ramos, Àurea Vergés, Marta Cuadro, Ernest Cabré i 

Victor Porres. 
 

Pilar Firmas, secretaria de la junta de la Federació d’Ateneus de Catalunya, proposa que es puguin 

compartir a xarxes socials els comentaris que es considerin. Seguidament comenta el material que 
ha estat lliurat a les entitats a l’entrada de la reunió i presenta l’ordre del dia de l’assemblea que és 

el següent: 

  

 ORDRE DEL DIA  
1. Aprovació, si s’escau, de l’acta de l’Assemblea anterior  

2. Informe del president i presentació i aprovació de la memòria d’activitats de l’any 2023 

3. Aprovació, si s’escau, de l’estat de comptes de l’any 2023 
5. Presentació i aprovació del projecte per a l’any 2024 

6. Pressupost per a l’any 2024, i aprovació, si s’escau  

7. Precs i preguntes 

 
 

1. Aprovació, si s’escau, de l’acta de l’Assemblea General Ordinària anterior. 

 

Pilar Firmas explica que l’acta s’ha enviat a totes les entitats a través del web de la FAC i demana 
l’aprovació. 

 

S’aprova per 66 vots afirmatius i 2 vots en blanc. 
 

 

2. Informe del president  i presentació i aprovació de la memòria d’activitats de l’any 

2023. 
 

Es presenta un vídeo resum de la memòria d’activitats de la Federació d’Ateneus. 

 

Pep Morella destaca que tenim un gran projecte que el formen les 200 entitats federades i destaca 
el compliment del projecte en un 74% de les accions previstes. Destaca la gran presència al territori 

i destaca les 13 altes d’entitats durant l’any 2023. 

 
També destaca les gairebé 200 visites a les entitats tant per la junta directiva com per l’equip tècnic 

de la FAC. Fa esment a la consolidació de les 7 delegacions territorials amb la incorporació d’un 

tècnic a cada delegació.  



    

    

Fa referència als espais de participació que ofereix la FAC, els projectes socials, les formacions, etc. 
Destaca l’import atorgat en les beques i els premis ateneus. També fa una referència als serveis 

prestats durant l’any 2023 amb més de 2000 serveis a 188 entitats federades.  

 
Un altre dels aspectes que es treballa intensament és el retorn econòmic a les entitats federades i 

aquest any hem retornat més de 141.000 € a les entitats.  

 
En aspectes de comunicació cal destacar la revista “Ateneus”, el web, els butlletins electrònics, i la 

presència a premsa tant d’actes de la pròpia federació com dels ateneus federats. 

 

La celebració dels 40 anys també ha estat important aquest any i que durarà tot l’any 2024. 
 

Es destaquen les entitats a les que formem part i també s’agraeix el suport de diferents institucions i 

empreses que han donat suport aquest darrer any. 
 

S’aprova la memòria 2023 per 67 vots afirmatius. 

 
 

3. Aprovació, si s’escau, de l’estat de comptes de l’any 2023. 

 

Pilar Firmas dóna la paraula a Carme Artigas, vicepresidenta econòmica de la Federació. 
 

Carme Artigas informa que ha estat un exercici molt bé amb un resultat positiu de 45.598,00 €.  

 
Informa que els ingressos han estat de 983.169 € i les despeses de 937.570,00 €, dels quals un 

35% són despeses d’estructura i un 64% són despeses destinades a activitats i projectes. Carme 

Artigas fa un repàs de totes les partides comparant-les amb el pressupost aprovat i destaca 

l’augment en ingressos que ha permès augmentar també la despesa. 
 

Pel que fa a l’actiu, que és de 445.883 € i fa un repàs de les diferents partides de l’actiu. Igualment 

informa del passiu. Destaca que l’entitat no té cap crèdit amb entitats financeres però si una pòlissa 
de 80.000 €. 

 

També fa un repàs a l’estat de tancament de l’exercici i destaca que el benefici de 45.000,00 € ve 
donat per prudència i per poder garantir el finançament necessari per la celebració de l’Aplec dels 

ateneus de cara l’any 2024.  

 

Presenta l’evolució dels resultats dels darrers 5 anys, amb un superàvit total de 102.000,00 €. 
 

S’obra un torn de preguntes. 

 



    

    

Es demana els motius de l’augment del suport econòmic per part de la Generalitat de Catalunya.  
Pep Morella respon que el projecte de la Federació és solvent i que darrera la Federació hi ha 200 

ateneus. Això ha fet que el suport econòmic augmenti. 

 
Es demana sobre l’augment de la partida de professionals externs.  

Carme Artigas informa que la Federació té molts serveis externalitzats: arquitecte, gestoria, 

advocada, subvencions, servei informàtic, etc. Això fa que aquesta partida, a l’haver més demanda, 
també hagi augmentat considerablement.  

 

S’aprova l’estat de comptes de l’any 2023 per 68 vots a favor. 

 
 

4. Presentació i aprovació del projecte per a l’any 2024 

 
Pep Morella informa de la nova estructura de la junta directiva per àrees de treball. Considera que la 

junta és una tasca transversal entre tots els membres i per això cada membre de la junta té la 

responsabilitat i coordinació de cada àrea. Cada membre farà una intervenció explicant-la. 

 
Àrea de coneixement, formació i memòria història. 

Carlos Pablos explica les accions a fer en memòria històrica, les entitats que hem donat suport pel 

seu retorn i la publicació d’un nou llibre sobre l’espoli al País Valencià. 
 

Carme Artigas explica les formacions que es fan conjuntament amb l’IRMU i les que es faran 

directament des de la Federació. També explica les 3 guies que es publicaran sobre llengua 
catalana, gestoria i aspectes jurídics. 

 

Àrea de participació i Estratègia 

Esteve Torrent explica el consell estratègic, opinió i incidència política i la taula de gerents. 
 

Destaca la convocatòria del Som Essencials sobre com captar nous associats. També destaca el 

grup motor format per persones de totes les delegacions. I com a novetat aquest any es convocarà 
la taula de lideratge, espai de trobada per a presidents i presidentes de les entitats, per donar eines 

per gestionar correctament les juntes directives 

 
Àrea d’ajuts, beques i premis 

Carlos Pablos destaca la convocatòria de les beques que ho han sol·licitat 30 entitats federades. 

També comenta l’Impulsa’t, que serà el quart any consecutiu de convocatòria.  

 
 

 

 



    

    

Àrea de comunicació 
Esteve Torrent destaca diferents aspectes de l’àrea destacant les xarxes socials, la comunicació de 

la XTAC i l’agenda, on demana que les entitats han d’omplir-la per garantir que hi ha activitat de tot 

el territori. 
 

Presenta també la campanya Federa’t amb la intenció que cada ateneu aporti un nou soci i rebrà 

200 € per serveis de la FAC. 
 

Fa esment a diferents aspectes de l’àrea i destaca l’anuari on 150 entitats han respost i aportat 

dades i ha permès destacar dades molt impactants.  També destaca l’edició de la revista i que es 

proposa una plataforma digital.  
 

Àrea Econòmica 

Carme Artigas destaca el pressupost participatiu. Una nova eina de participació de totes les entitats 
on les delegacions territorials a través del grup motor decidiran el projecte a realitzar durant l’any 

2025. El pressupost serà de 25.000 €. 

 
Àrea de gestió i secretaria 

Àlvar Roda informa de les accions més destacats de l’àrea amb la gestió de personal i la gestió de 

la base de dades. Es vol editar les guies que ja s’han comentat per treballar diferents aspectes de 

gestió. 
 

Destaca que un total de 15 persones treballen a la Federació. 

 
Àrea de serveis 

Mònica Torrent informa dels nous serveis, el servei d’igualtat i el servei de subvencions.  També 

destaca el carnet RCat per gaudir dels avantatges dels associats.  
 

També destaca els nous serveis de la SIFAC, com la botiga, els carnets digitals i l’aplicatiu per 

donacions. 

 
Àrea de territori 

Pilar Firmas informa que es mantindrà l’estructura de les 7 delegacions amb un tècnic i que caldrà 

una coordinació entre elles.  
 

Àrea d’activitats i projectes 

Aina Viles informa de les diferents accions de l’àrea  i destaca, especialment, els tallers de cultura 
popular amb ampliació de diferents tallers.  També destaca la celebració del 40è aniversari amb 

diferents activitats: recepció al Parlament, l’aplec dels ateneus i els premis ateneus. 

 

 



    

    

Àrea Artística 
Emma Escolano explica els diferents aspectes que inclou aquesta àrea. Des del nou servei artístic, 

el cicle de cultura popular, les residències artístiques, els cicles de l’Icub, etc. 

 
Destaca que els ateneus tenim molt potencialitat en els aspectes artístics. La XTAC és el gran 

projecte artístic de la FAC amb més de 35 teatres que en formen part i treballem amb altres entitats 

amb xarxa. També fa esment del nou servei de tècnics d’espectacles i el servei artístic que va 
començar l’any 2023 amb força acceptació.  També valora el treball amb xarxa amb Itinera o altres 

festivals del país. 

 

Àrea d’esports 
Marcel Esteve informa que és una àrea nova que s’ha creat davant la gran activitat esportiva que es 

fa als ateneus. S’ha creat una comissió de treball formada per Lluïsos de Gràcia, el GEiEG i el Casal 

de Vilafranca. 
 

Es proposa fer un cens d’espais esportius i d’entitats que practiquen algun esport i iniciar relacions 

amb les administracions esportives i entitats esportives. 
 

Àrea de relacions externes 

Pep Morella informa de l’extensa quantitat de relació amb altres entitats i institucions i destaca les 

converses mantingudes amb la FIEC i Amics de la Unesco 
 

El president comenta que la FAC forma part del IRMU i dóna la paraula a la seva directora, Carme 

Jiménez que explica que la FAC forma part del seu patronat des de l’any 2021 i explica les 
principals accions i activitats que desenvolupen. 

 

Carme Jimenez destaca els projectes compartits entre l’IRMU i la FAC com la Beca Terra 
d’Ateneus, el nou web del “Som entitats”, el calendari que s’edita conjuntament, els tallers conjunts, 

els encontres,  

 

Pep Morella informa que a partir de l’1 d’agost la FAC va assumir la governança de la Fundació la 
Roda i dóna la paraula a Alfons Tiñena, director de la Fundació. Explica els motius del perquè la 

FAC va assumir aquesta tasca destacant que les dues entitats tenen sinergies i objectius semblants. 

Per tant aquesta aliança servirà per enfortir tant la Fundació la Roda com els propis ateneus de la 
FAC. Destaca que és un projecte en construcció. 

 

Pilar Firmas obra un torn de preguntes. 
 

Amics Unesco Barcelona felicita la tasca feta per la FAC i demana que la seva entitat no s’utilitzi 

només el nom Unesco sinó la FCAC. 

 



    

    

L’Associació Empelt demana si la SIFAC pot oferir servei de mailing i la gestió de xarxes socials.  
 

El Casino de Vic demana que el nom de la Delegació inclogui Osona i es revisin els noms de les 

delegacions. 
 

El Patronat de la Sagrada Família de Mataró demana que hi hagi una guia que faci referència a la 

llei de mecenatge.  
 

L’Ateneu del Pallars demana com està el tema de la bonificació de l’IBI i si és possible que es faci 

alguna acció conjunta. L’Ateneu de Sant Sadurní d’Anoia comenta que ells han aconseguit la 

bonificació del 95% de l’impost. 
 

S’aprova el projecte per a l’any 2024 per 60 vots a favor. 

 
 

5. Pressupost per a l’any 2024 i aprovació si s’escau. 

 

Pren la paraula de nou Carme Artigas, vicepresidenta de la Federació d’Ateneus de Catalunya. 
 

Carme Artigas informa que es presenta un pressupost ambiciós i desitja que es pugui complir 

malgrat la convocatòria d’eleccions al Parlament de Catalunya. Repassa les principals partides dels 
ingressos previstes per un import de 1.041.100 €. Pel que fa a despeses també repassa les 

principals partides amb un total de 1.068.437 € el que suposa un dèficit de 27.337,00 €. Justifica 

aquest resultat donat el benefici de l’any 2023 de més de 45.000 €. 
 

S’obra un torn de paraules. 

 

Es demana aclariment sobre el crèdit de 140.000 € i s’aclareix que és a 10 anys amb una quota de 
800 € mensuals. L’any 2024 només es paguen interessos. 

 

Es demana aclariment sobre l’augment de la partida de lloguers i compres. S’aclareix que encara es 
pagarà el lloguer de l’actual seu social i s’assumirà més despesa de lloguer i compres degut, 

principalment, a la celebració de l’aplec. 

 
El Centre Democràtic de Caldes de Montbui comenta que li crida l’atenció les partides de 

professionals i de sous i salaris, ja que la considera molt elevada. Carme Artigas explica que molts 

dels serveis que es presten a les entitats son oferts per professionals externs i que aquest any, amb 

l’aplec, també augmenten. Pel que fa a sous i salaris el justifica per la necessitat de disposar d’un 
equip tècnic potent que doni resposta a les necessitats dels ateneus. 

 

 



    

    

Pel que fa a les quotes per a l’any 2024 són les següents: 
● Fins a 100 socis: 291,00 € 

● De 101 a 200 socis: 382,00 € 

● De 201 a 500 socis: 500,00 € 

● De 501 a 1000 socis: 619,00 € 

● Més de 1000 socis: 676,00 € 

● Quota d’entrada: 200,00 €. 

 
S’aprova el pressupost per a l’any 2024 amb 62 vots a favor, cap en contra i 1 en blanc.  

  

 

6. Precs i preguntes  

 

Pilar Firmas obra el torn de precs i preguntes. 

 
El Casino del Masnou felicita la feina feta per la junta de la FAC. I fa una reflexió sobre els objectius 

conjunts dels ateneus i explica que la tasca dels membres de la juntes directives dels ateneus es fa 

feixuga i molts cops els manca experiència. Proposa que des de la FAC es proposi un servei de 
tècnics als ateneus. 

Pep Morella comenta que s’està treballant per professionalitzar els ateneus i també el tècnic 

compartit entre ateneus per facilitar la contractació. 
 

Centre Cultural Sant Vicenç de Sarrià comenta que fa poc es va aprovar la Llei de l’Associacionisme 

i demana que des de la Federació es treballi més a fons la llei per demanar més accions  a favor 

dels ateneus i s’ofereix per treballar-hi. 
També agraeix el record que s’ha tingut per en Ricard Julià i això demostra el gran capital humà que 

hi ha als ateneus i que és un aspecte que caldria explotar més. 

 
GEiEG agraeix la tasca de la FAC. Ells tenen relació amb moltes altres federacions i agraeix la feina 

feta i el ventall de serveis, cosa que no es troba a altres federacions.  

 
Es pregunta sobre el cicle de cultura popular als ateneus i demana que es tingui en compte el 

pubillatge. 

 

Pep Morella agraeix l’assistència de totes les persones i entitats presents i recorda que 
constantment estem en contacte amb les diferents administracions i partits polítics i davant de les 

eleccions al Parlament de Catalunya demana que surti qui surti que respecti la feina tant de la 

Federació com dels ateneus. 
 

També informa que durant el mes d’abril es procedirà al canvi de local. 

 



    

    

Pep Morella recorda que l’any 2027 hi haurà eleccions a la junta directiva i demana als assistents 
que es comencin a plantejar la possibilitat de formar una candidatura. I recorda les properes dates 

principals: 

 4 de maig el recercat a Sabadell i la primera sessió del Som Essencials. 

 11 de maig consell de la XTAC a Esplugues de Llobregat 

 2 de juny l’aplec a Santa Coloma de Cervelló 

 11 de desembre els premis ateneus. 
 

Pep Morella dóna per acabada l’assemblea de socis i es procedeix a una fotografia de família. 

 

 
 

 

 
 

 

 
 

 

 

Pilar Firmas Murray     Pep Morella Murcia 
Secretaria      President 
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